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 اگ�ر وضعيت ام�روز جامعه را با گذش�ته 
مقايسه كنيم مي بينيم رابطه ميان مردم و 
برخی روحانيون مانند گذشته نيست. اين 

فاصله متأثر از چيست؟
مردم حس واقعي را از غيرواقعی تشخيص مي دهند، 
دوست دارند حرف ها را با زبان خودشان بشنوند و 
اين غير از مطالعات ما و مسائل علمي است. زبان 
مردم يعني فضاي صميمي روزمره بين مردم 
و يادگرفتنش نيارمند ارتباط با مردم است، اما 
مي بينيم طرف در خيابان راه مي رود و به مردم 
مي گويد: »اسعدالله ايامكم«. خب اينها يعني 
چه؟! وقتي ارتباط با م��ردم را ياد نگيريم، آنها 
نمي توانند ما و مسائل ديني را درك كنند. صرف 
اينكه لباس روحانيت تن يك نفر است، او كارشناس 
ديني نيست. روحاني بايد زحمت بكشد، تلاش كند و 
ياد بگيرد. تعامل با مردم يادگرفتني است، اما بسياري از 
طلبه ها از اين مسئله غفلت كرده اند و كارشان را در ارتباط 
گرفتن با مردم بلد نيستند. وقتي هم كاري را بلد نيستيم، 
نبايد اصرار به انجام آن داشته باشيم. همانطور كه وقتي 
كسي جراحي بلد نيست، نبايد تيغ جراحي دستش بگيرد 
و جراحي كند، بنابراين براي ارتباط گرفتن با افراد بايد 
به روز بود و با زبان عاميانه صحبت كرد تا آنها ما را بپذيرند. 
پذيرش خيلي مهم است. غير از اين براي ما و مردم چيزي 
جز ضرر ندارد، يعني كسي كه مي خواهد نكات ديني را 
به مردم بگويد، بايد هم دين و هم مردم را بشناسد. حاج 
آقا مجتهدي سال ها به طلبه پروري مشغول بودند. حوزه 
علميه و محل اجتماع طلبه هاي ايشان در بازار تهران بود. 
ايش��ان بازار را انتخاب كردند تا طلبه ها در ميان مردم، 
واكنش ها و واقعيات مربوط به زندگي آنها قرار بگيرند و 
همه آنها را از نزديك ببينن��د. از نظر حاج آقا مجتهدي، 
طلبه، هم بايد طلبه و هم بايد بازاري باشد تا با يك سلام 
و احوالپرس��ي س��اده »صفر« تا »صد« خصوصيات 
رفتاري شخص را آناليز كند و بداند با چه زباني با 

او صحبت كند. 
 چرا برخي نكات ديني كه به مردم گفته 

مي شود، براي شان باورپذير نيست؟
مردم همه چيز را مي فهمند، فكر مي كنند، 
درك دارند، قدرت تجزي��ه و تحليل دارند. 
وقتي يكس��ري چيزها را نمي پذيرند كه آن 
را درست و واقعي نديده  باشند. برخي افراد با 
ورود به مسائل ديني و بيان نكاتي كه با واقعيت 
فاصله زيادي دارد، اعتماد مردم را از بين برده اند. 
بدتر اينكه مس��ائل را خيلي س��طحي بيان كرده و 
رفته اند. مثلًا سال ها گفته ش��ده نماز جماعت خيلي 
ثواب دارد، اما واقعيت آن را نگفته اند كه قرار است در 
اين جماعت دل به دل هم بدهي��م و گره از كار مردم 
باز كنيم. علامه طباطبايي ي��ك جمله عالي دارد كه 
خيلي قش��نگ اس��ت، اينكه اگر ظواهر دين باشد اما 
مغز و روح و واقعيت دين نباش��د، ظاهر بي روح و مغز 
اصلي ترين عامل فساد در اجتماع است. نماز مي خوانم 
اما حس خوب به كسي نمي دهم، خودم آرامش ندارم 
به بقيه هم آرامش نمي دهم، روزه مي گيرم اما هيچ اثر 
مثبتي در رفتارم ندارم. مس��جد مي روم اما گره از كار 
كس��ي باز نمي كنم، يعني كارهاي مان اساس و روح 
دين را ندارد. آنقدر سرگرم ظواهر شده  و به واقعيت ها 
توجه نكرده ايم كه خودم��ان هم نمي دانيم داريم چه 
كار مي كنيم. يك وقت هايي در مس��ائل ديني آنقدر 
ضدونقيض صحبت مي كنند كه مخاطب دچار مشكل 
 مي ش��ود. وقتي هم براي مردم سؤال ايجاد مي كنند، 
نمي توانند جواب آنها را بدهند. آن وقت برخي از مردم 
به اين نتيجه مي رسند كه دين را كنار بگذارند، بهتر 

از اين است كه دچار دوگانگي شوند. 
اصلًا به همين دليل بود كه پيامبر اكرم)ص( در 
ابتداي كار ريشه ها را اصلاح كرد و 13سال وقت 
براي فهم و درك مردم گذاشت، بعد از آن بود 
كه احكام و دس��تورات را بيان كرد، بنابراين 
اول بايد ش��خص، خدا را بپذيرد، علاقه مند و 
عاشقش شود، بعد به حرف هايش گوش دهد و 

طبق گفته هايش عمل كند. 
 به  نظر مي رسد آنطور كه شايسته است، 
نس�بت به توليد آثار دين�ي در تلويزيون 
توجهي نش�ده اس�ت. ايراد كار را در كجا 

مي بينيد؟
ديگر عموم مردم رغبت به تماشاي برنامه هاي تلويزيوني 

كه آخوند در آن باشد، ندارند. خود من با اينكه بيش از 
20سال است آخوند هستم اما اگر بخواهم تلويزيون و 
راديو را روشن كنم، اولويتم برنامه هايي نيست كه در آن 
آخوند باشد، چون برنامه هايي نيست كه به درد امروز 
جامعه بخورد. متأسفانه حرف هايي زده نمي شود كه 
پاسخگوي امروز دغدغه هاي مردم باشد. عمده افرادي 
كه در فضاهاي ديني ورود كرده اند، شناخت سطحي 
و حداقلي از س��لايق و نيارهاي م��ردم دارند، بنابراين 
جز ضرر براي مردم، هيچ چي��ز ديگري ندارند. اين در 
حالي اس��ت كه روزبه روز، تع��داد برنامه هاي ديني و 
مذهبي بيشتر مي ش��ود و بودجه هاي بيشتري هم به 
آن اختصاص مي دهند اما مي بينيم كه روزبه  روز اوضاع 
بدتر از قبل می شود، بنابراين ديگر وقتش رسيده است 
كه مس��ئولان اين موارد را كنكاش و بررس��ي كنند و 

ببينند ايراد كارشان كجاست. 
 برنامه هاي كودك و نوجوان ساخته شده 
در تلويزيون نيز همين مشكل را دارد، به 
همين دليل ديده مي ش�ود كه آنها سراغ 

برنامه هاي خارجي رفته اند. 
همينطور اس��ت، چون برنامه هاي كودك و نوجوان بر 
اس��اس نياز و سليقه مخاطب س��اخته نمي شود. وقتي 
برنامه اي مثل محله گل و بلبل هم ساخته مي شود، مرتب 
آنها را اذيت مي كنند كه چرا محله شما آخوند ندارد؟ خب 
اذيت شان نكنيد و بگذاريد برنامه شان را بسازند و نكات 
اخلاقي را آموزش بدهند. در حال حاضر تلويزيون ما نياز 
به برنامه هايي دارد كه پاسخگوي نياز نسل امروز باشد، 
اما متأسفانه حرف هايي در تلويزيون زده مي شود كه به 
درد بچه هاي امروزي نمي خورد. به نظر من اكثر كساني 
كه در حوزه كودك و نوجوان مسئوليت دارند، خصوصاً 
در رسانه، شناختي از سن كودك و نوجوان و دغدغه ها و 

علاقه هاي شان ندارند. 
روحانيت سنتي قديم به مراتب موفق تر 
از روحانيون امروز عمل مي كرد، در حالي 
كه روحانيون امروز با وارد شدن به فضاي 
مدرن و اس�تفاده از تكنولوژي روز تلاش 
مي كنند اثرگذار باش�ند اما به ندرت اين 

اتفاق افتاده است. 
نكته مهم اين اس��ت كه آنها، هيچ وقت خودش��ان و 
حرف هاي شان را به مردم تحميل نمي كردند. در قديم 
مردم دنبال روحانيون مي گشتند تا حرف هاي شان را 
بشنوند. اصلًا نقطه ش��روع ارتباط مردم با آخوند ها بر 

اساس خواست مردم بوده است. خداوند كسي را كه 
عموم مردم به امانتداري و صداقت قبول داشتند 
و او را »محمد امي��ن« ناميده  بودن��د، به عنوان 
پيامبر انتخاب كرد، اما امروز مي بينيد كه مثلًا در 
مدرسه يك روحاني را مي آورند و دانش آموزان 
را روی صندلي ها مي نشانند و به زور مي گويند 

كه به حرف هاي آن روحاني گ��وش بدهند. بدتر 
اينكه كمتر كسي علايق، دغدغه ها و نيازهاي مردم 

را مي شناسد. اغلب روحانيون از قبل طوماري را روي 
كاغذ نوش��ته اند و همان ها را براي مردم مي خوانند و 
توقع هم دارن��د مردم آنها را بپذيرن��د، بنابراين قدم 

اول اين اس��ت كه يك روحاني خودش 
را به مردم تحمي��ل نكند؛ همان 

چيزي كه در س��يره و زندگي 
پيغمبر)ص( و اهل بيت)ع( 

هم ديده ش��ده است و 

طلبه هاي سنتي هم همان راه را رفته اند. آنها بر اساس 
علاقه و دغدغ��ه مردم جايي حضور پي��دا مي كردند. 
قديم ها در يك روس��تا گروهي به نمايندگي از مردم 
جمع مي شدند و بررسي مي كردند كه كدام روحاني 
مورد وثوق مردم است و مردم به او علاقه دارند. آن وقت 
از آن روحاني مي خواستند كه به عنوان امام جماعت 
به شهرشان بيايد، اما الان نهادي شكل گرفته است كه 
خودش امام جماعت را انتخاب مي كند و مي فرستد و 

به مردم تحميل مي كند. 
 بنابراين مشكل اصلي اين است كه ارتباط 
خوب و واقعي ميان مردم و روحانيت كمتر 

شكل گرفته است. 
همينطور است، چون هر چه كه گذشت عمده آخوندها 
نگاه بالا به پايين پيدا كردند و به م��رور زمان ارتباط 

خوب و واقعي مردم و روحانيت كمرنگ و كمرنگ تر 
شده اس��ت. بدتر اينكه عمده روحانيون فكر كرده اند 
مردم به آنها نياز دارند. براي همين خودشان را موظف 
دانس��ته اند بايد مردم را هدايت كنند. اين تفكر غلط 
در خانه و خانواده هم ديده مي شود كه بايد بچه ها را 
به زور تربيت كنن��د؛ زور مي گويند، تهديد مي كنند، 
تنبيه مي كنند، تهش مي گوين��د تربيت كردم! يعني 
پدر و مادر خودش را بالا و بچه  را پايين ديده است يا 
حتي در مدرسه كه اوليا و معلمان به زور مي خواهند 
دانش آموزان را اصلاح كنن��د. نتيجه اينها هم چندان 

موفقيت آميز نبوده است. 
 به مس�ائل تربيتي اش�اره كرديد. جامعه 
ام�روز ما ني�از به توج�ه ويژه به مس�ائل 
پرورشي و تربيتي قشر كودك و نوجوان 
بر اس�اس آموزه هاي ديني دارد. شما هم 

موافق اين موضوع هستيد؟
موافقم و براي همين هم از سنين كودكان خردسال 
تا بزرگسال را مخاطب حرف هايم قرار داده ام. ممكن 
است برخي بگويند فقط با يك گروه سني كار مي كنند، 
چون حوصله ندارند، اما اعتقاد من اين است كه طلبه 
نبايد خودش را منهاي مردم ببيند. كودك و نوجوان، 
آمادگي و پذيرش بسيار بالايي دارد. او پاكي و صفاي 
كامل دارد. وقتي مي شنوم كه عده اي مي گويند بچه را 
تربيت كنيم، من مي گويم لطفاً بچه را بي تربيت نكنيد، 

چون بچه پاك است، از بدي بيزار است، كينه، دروغ، 
نفرت و قطع ارتباط را نمي شناس��د، اما به مرور زمان 

اينها را از بزرگ ترها ياد مي گيرد. 
متأس�فانه محتواي ديني در كتب درسي 
دانش آموزان مدرس�ه نياز نس�ل امروز 

نيست. اين را بارها و بارها كارشناسان 
آم�وزش و كارشناس�ان ديني تذكر 
داده اند ام�ا تغيير و تحول�ي در آن 

انجام نشده است. 
ش��اهد آن هس��تيم نكاتي در كتب ديني بيان 
شده كه اصلًا نيازي نيس��ت همه شان به بچه ها 

در اين گروه سني گفته ش��ود. براي همين اگر از 
دانش آموزان بپرسيد كدام كتاب درسي را دوست 

ندارند، يك��ي از آنها »كتاب دين��ي« خواهد بود. اگر 
دانش آموزان، كتاب ديني را مي خوانند براي اين است 
كه نمره شان كم نشود، يعني آنقدر در اين زمينه بد عمل 
كرده ايم كه اگر كتاب ديني و قرآن را جمع كنيم، بچه ها 
بيشتر از امروز علاقه به دين پيدا خواهند كرد. از طرفي 
عمده معلماني كه بايد مباحث ديني را به دانش آموزان 
درس دهن��د، اش��راف كامل ب��ه آن مباح��ث ندارند و 
نمي توانند آنها را جذاب بي��ان كنند، در صورتي كه هر 
كدام از آنها بايد بدانند با اين گروه سني چطور صحبت 
كنيم. نيازي نيس��ت همه آنچه مي دانند را به كودك و 
نوجوان بگويند. زودتر دانس��تن همه مطالب ديني به 
جز توليد مفسده و ضرر هيچ چيزي براي جامعه ندارد. 
آن وقت مي بينيم در مقاطع متوس��طه اول، معضلات 
و مشكلاتي وجود دارد كه دس��ت اندركاران از حل آن 
عاجز هس��تند؛ مش��كلاتي كه خودش��ان آنها را ايجاد 
كرده اند. برخي همانگونه كه در مسجد براي بزرگسالان 
و ميانسالان س��خنراني مي كنند، همانگونه در مدرسه 
براي بچه ها حرف مي زنند. در صورتي كه پيغمبر)ص( با 
آن همه جلال و عظمتش با بچه ها بازي مي كرد و با بازي 

همه مسائل ديني را به آنها مي آموخت. ايشان گاهي 
چهار دست و پا مي شدند و به بچه ها اجازه مي دادند 
روي كمرش��ان بنش��ينند، بنابراين اگ��ر جامعه 
پيغمب��ر)ص( را قبول كرده بود، چ��ون با مردم 
زندگي كرد، با بچه بچه ب��ود، با نوجوان نوجوان 
بود و براي مردم متناس��ب با اقتضاي س��ني كه 
داشتند صحبت مي كرد، بنابراين بايد كاري كنيم 
خود بچه ها ميل هم صحبتي با ما را پيدا كنند. من 

و يكي از دوس��تانم براي اين كار، ابزار توليد كرديم 
تا با بازي مسائل ديني را به آنها ياد بدهيم. اينها را به 

همه نهادها و س��ازمان ها كه اصلًا كارشان همين است 
نشان داديم و گفتيم توقع مالي نداريم و همه شان را به 
صورت رايگان در اختيارتان قرار مي دهيم اما اكثرشان 
بي محلي كردند. علاوه بر آن چند برنامه را كه به صورت 
غيرمستقيم مسائل ديني در آن توضيح داده شده است، 
آماده كرديم، اما تلويزيون حاضر شده برنامه هاي كپي 
پخش كند ول��ی از اين برنامه ها اس��تفاده نكند. به نظر 
مي رسد آنها دنبال دردسر نيستند، تصميم گرفته اند كار 
عادي و دائمي شان را انجام دهند و توجهي به نيازهاي 

روز نداشته باشند. 
 اتفاقات�ي ك�ه در س�ال گذش�ته افتاد و 
اتفاقاتي كه به وجود آم�د، همه را به فكر 
واداشت كه نسل امروز مشكلاتي دارد كه 
بايد به آن رسيدگي شود، اما باز هم اقدامي 

انجام نشده است!
بله، آن زمان آقايان كمي حواس شان را جمع كردند اما 
بعد همه چيز به فراموشي سپرده شد و كار شاخصي 
انجام ندادند. گويا آن اتفاقات فقط يك تلنگر مقطعي 
بود و گذش��ت. در صورت��ي كه كارهاي پرورش��ي و 

كارهاي آموزشي مي تواند تأثيرات زيادي در بهبود 
شرايط داشته باشد، اما مي بينيد از افراد مستعد 
و توانمن��د در اين بخش اس��تفاده نمي ش��ود، 
محتواي مدون و تأثيرگذاري نيس��ت و اصلًا 
در اين فضاها فكر و كار نش��ده ك��ه بخواهند 
عملياتي اش كنند. در برنامه تلويزيوني برنامه 
دورهمي دعوت ش��دم اما به من گفتند لباس 

روحاني��ت را دربياور. گفتم چ��را؟ گفتند آقاي 
مديري با شما شوخي مي كند و به مقام روحانيت 

برمي خورد! به نظر من تلويزيون نمي خواهد واقعيت 
ما ديده شود؛ اينكه روحانيون هم مانند عموم مردم 
بگوبخن��د، تفريح و ي��ك زندگي ع��ادي دارند. از 

نظرشان اينها بايد سانسور شود. 

حرفهایضدونقیض،مردمرادینزدهمیکند
آسیب شناسی رابطه مردم و روحانیت در گفت وگوي »جوان« با روحانی طنز پرداز ایران

ارتباط يك روحاني بايد به قدري با مردم قوي باشد كه حرف هايش براي آنها باورپذير ش�ود، اما شاهد آن هستيم كه برخي روحانيون با ورود سطحي به مسائل ديني و بيان نكاتي كه با 
واقعيت فاصله زيادي دارد، اعتماد مردم را از بين برده اند، بدتر اينكه گاهي موارد ضد ونقيضي از سوي آنها بيان مي شود كه مخاطب را سردرگم مي كند و او ديگر حتي نمي داند چه كاري 
درست و چه كاري غلط است. حجت الاسلام والمسلمين اميررضا سلطاني، كارشناس معارف اسلامي تلاش كرده است با برقراري رابطه واقعي با مردم و برگزاري برنامه هاي شاد براي همه 
گروه هاي سني و عموم مردم، مسائل ديني را به  صورت جذاب و اثرگذار براي آنها بازگو كند تا جايي كه برخي او را به نام آخوند خنده و طنز ايران مي شناسند. به منظور آسيب شناسي 

رابطه مردم و روحانيت در جامعه امروز »جوان« با وي گفت وگو كرده است.

مهسا گربندي

گفتوگو
چالش های دين آموزی

روز به روز تعداد برنامه هاي دیني و مذهبي 
بیشتر مي شود و بودجه هاي بیشتري هم 
به آن اختص�اص مي یابد، ام�ا مي بینیم 
كه اوضاع بدتر از قبل ش�ده اس�ت. باید 
مس�ئولان این موارد را بررس�ي كنند و 

ببینند ایراد كارشان كجاست

برخی روحانیون گاهي در مس�ائل دیني، 
ضدونقیض صحبت مي كنند كه مخاطب 
دچ�ار مش�كل مي ش�ود. بدت�ر اینك�ه 
نمي توانند به س�ؤالات ایجاد شده پاسخ 
دهند، آن  وقت برخي اف�راد به این نتیجه 
مي رس�ند كه دین را كنار بگذارند تا دچار 

دوگانگي نشوند

ی�ك روحاني نبای�د خودش را ب�ه مردم 
تحمیل كند. همان چیزي كه در س�یره و 
زندگ�ي پیغمبر)ص( و اه�ل بیت)ع( هم 
دیده ش�ده اس�ت و طلبه هاي سنتي هم 
همان راه را رفته اند، آنها بر اساس علاقه 

مردم حضور پیدا مي كردند

نكاتي در كتب دیني مدارس بیان ش�ده 
اس�ت كه اصلًا نیازي نیست همه شان به 
بچه ها در این گروه سني گفته شود، براي 
همین اگر از دانش آموزان بپرس�ید كدام 
كتاب درسي را دوست ندارند، یكي از آنها 

»كتاب دیني« خواهد بود

اگر اشكالات و ايرادات را قبول نكنيم، هر روز وضعيت مان بدتر از ديروز مي شود. اگر نسل امروز را از دست داديم، بايد 
براي جلب نظر نسل بعدي تلاش كنيم، وگرنه فرصت را از دست مي دهيم. من با تمام مشكلاتي كه بر سر راهم بوده 
است، بازهم به كارم ادامه مي دهم، اما كساني كه دست اندركار هستند، كار خودشان را نمي كنند و نمي گذارند ما 
كارمان را بكنيم. پيغمبر)ص( مي گفت »انا بشر مثلكم، من مثل شما هستم«، يعني ژن برتر نيستم، آقا بالاسر نيستم. 
پيامبر)ص( مشورت، انتقاد و حرف ديگران را قبول مي كرد، اما برخي از ما گاهي اوقات خودمان را بالاتر از ديگران 
مي بينيم و اصلًا انتقادپذير نيستيم. با اين وضعيت بعيد مي دانم فضا اصلاح شود. من تا زماني كه خدا توفيق دهد در 
اين فضايي كه وارد شده ام با قوت تر از قبل به كار خود ادامه مي دهم. قصد دارم اولين جنگ و كنسرت خنده توسط يك 
آخوند را بعد از محرم و صفر اجرا كنم چراكه خنداندن، شاد كردن و سرحال كردن مردم از آموزه هاي ديني و روايي 
ماست كه بايد به آن توجه شود، اما بايد منتظر ماند و ديد كه اين بار براي اين كاري كه قصد انجام آن را دارم، كدام 

سازمان ها و ارگان ها سنگ اندازي مي كنند و نمي گذارند ارتباط ميان آخوند و مردم صميمي و خودماني شود.

  اگر روند كنونی صدا و سيما و آموزش و پرورش 
در رابطه با آموزه هاي ديني ادامه پيدا كند، چه اتفاقي مي افتد؟ 
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